

၂၀၁၃-၂၀၁၄ ထိုင်းနိုင်ငံရေး ပဋိပက္ခအကျဉ်း

ယင်လတ်အစိုးရသည် ၂၀၁၁ ရွေးကောက်ပွဲတွင် သူမ၏ ဖူထိုင်းပါတီ (Pheu Thai Party)သည် အနိုင်ရပြီးနောက် အာဏာရရှိလာခဲ့သည်။ ယင်လတ်သည် ယခင်ဝန်ကြီးချုပ်သက်ဆင်၏ညီမဖြစ်သည်။ သက်ဆင်သည် တယ်လီကွန်းလုပ်ငန်းရှင် ဘီလုံနာသူဌေးကြီးလည်း ဖြစ်ပြီး ပါလီမန်တွင် သူ့ပါတီမှ ကိုယ်စားလှယ်အများစုနေရာရအောင် ဆောင်ရွက်ခဲ့ပြီး ပထမသက်တမ်း အပြည့် ဝန်ကြီးချုပ်တာဝန် ထမ်းဆောင်ခဲ့သည်။ ဒုတိယအကြိမ် ထပ်ပြီးအရွေးခံခဲ့သော်လည်း သူ့တာဝန်ထမ်းဆောင်စဉ်ကာလတွင် မူးယစ်ဆေးဝါးတိုက်ဖျက်ရေးခေါင်းစဉ်ဖြင့် လူ (၂၀၀၀) ကျော်ကို သေဒဏ်ပေးခဲ့ခြင်း၊ အဂတိလိုက်စားမှု အကြီးဆုံးဖြစ်သည့် နိုင်ငံဘဏ္ဍာငွေများကို အလွဲသုံးစားလုပ်ခြင်းနှင့် နိုင်ငံတော်ကို အခွန်ပေးဆပ်ရန် ပျက်ကွက်ခဲ့ခြင်းများရှိသည် ဟု စွပ်စွဲခြင်းခံခဲ့ရသည်။ သက်ဆင်အပေါ် ထိုင်းပြည်သူအများစုကန့်ကွက်မှု အပြင်းထန်ဆုံးမှာ ထိုင်းပြည်သားအများစုက ချစ်ခင်လေးစားသော ဘုရင်စနစ်ကို မရှိသင့်တော့ဘူး ဟု ပြောဆိုဝေဖန်ခဲ့သောကြောင့် ဘန်ကောက်နှင့် ပညာတတ်လူလတ်တန်းစားများက သူ့ကို မနှစ်သက် ကြပါ။ ထို့ကြောင့် သက်ဆင်သည် ၂၀၀၈ခုနှစ်တွင် ဝန်ကြီးချုပ်ခရီးစဉ်ဖြင့် ပြည်ပထွက်ခွါနေချိန် ထိုင်းစစ်တပ်က အာဏာသိမ်း လိုက်ပြီးနောက် သူသည် ဒူဘိုင်းနိုင်ငံ၌ နေထိုင်နေခဲ့သည်။ သက်ဆင်ကို ထောက်ခံသူများသည် တရားဝင်ဒီမိုကရေစီနည်းကျ ရွေးချယ်တင်မြောက်ခံခဲ့ရသော ဝန်ကြီးချုပ်တစ်ဦးသည် ထိုင်းစစ်တပ်အာဏာသိမ်းပြီးနောက် ပြည်ပြေးဖြစ်သွားရခြင်းကြောင့် ဒီမိုကရက်ပါတီနှင့် ထိုပါတီကို ထောက်ခံသူများအပေါ် အတော်မကျေမနပ် ဖြစ်နေခဲ့သည်။

၂၀၁၁ရွေးကောက်ပွဲတွင် သက်ဆင်၏ညီမ ယင်လတ်ဦးဆောင်သော ဖူထိုင်းပါတီသည် မဲများစွာဖြင့် အနိုင်ရပြီးနောက် ပြည်ပ၌ တိမ်းရှောင်နေသူ ဝန်ကြီးချုပ်ဟောင်း သက်ဆင်ရှင်နဝပ် ပြည်တော်ပြန်လာနိုင်စေသော လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်ဥပဒေကြမ်းကို ယင်လတ်အစိုးရအဖွဲ့မှ လွှတ်တော်တွင်တင်ပြီး အတည်ပြုရန် ကြိုးစားရာမှ ထိုင်းနိုင်ငံရေး ပဋိပက္ခမတည်မငြိမ်ဖြစ်ခဲ့သည်။

၂၀၁၃ခုနှစ် ဩဂုတ်လတွင် ဖူထိုင်းပါတီကိုယ်စားလှယ်အများစုရှိနေသော ထိုင်းနိုင်ငံ၏ အောက်လွှတ်တော်သည် ထိုလွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်ဥပဒေကြမ်းကို အတည်ပြုလိုက်သည်။ ထိုဥပဒေကြမ်းကို အထက်လွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်ရရှိလျှင် ဥပဒေအတည်ဖြစ်မည် ဖြစ်သော်လည်း အထက်လွှတ်တော်အမတ် ၄၀% ခန့် ကန့်ကွက်ခဲ့သောကြောင့် ဆွေးနွေးအတည်ပြုနိုင်ရေး ၇၅% မပြည့်၍ ဆက်လက်ဆွေးနွေးရန် ရွှေ့ဆိုင်းလိုက်သည်။ ထိုအခါ ဘန်ကောက်မြို့တွင် နာမည်ကြီး ချူလာလောင်ကွန် တက္ကသိုလ်မှ ပါမောက္ခများ၊ ကျောင်းသားများကလည်း ဥပဒေကြမ်းကို ကန့်ကွက်သော ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထို့ပြင် တရားသူကြီးများ၊ ဆရာဝန်နှင့် သူနာပြုများ၊ ထိုင်းနိုင်ငံတစ်လွှားပညာတတ်များနှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များကလည်း

ကန့်ကွက်ခဲ့သည်။ ယုတ်စွာအဆုံး ထိုင်းအကျဉ်းထောင်တစ်ချို့ထဲမှ အကျဉ်းသားများသည်ပင် ထိုလွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့် ဥပဒေကို ကန့်ကွက်သည့် အကြောင်း ထိုင်းလူမှုကွန်ယက်များ၊ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာများတွင် ဓာတ်ပုံများနှင့်တကွ ဖော်ပြခဲ့သည်။

ထိုသို့ လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့် ဥပဒေကြမ်းနှင့် ပတ်သက်၍ အငြင်းပွားမှုများ ဖြစ်နေစဉ်အစပိုင်းတွင် ထိုင်းဝန်ကြီးချုပ် ယင်လတ်ရှင်နဝပ်သည် ထိုဥပဒေကြမ်းသည် နိုင်ငံတစ်ဝန်း အမျိုးသား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးကို ရည်မှန်းလုပ်ဆောင်ခြင်း ဖြစ်သည်ဟု ရုပ်မြင်သံကြားမှတစ်ဆင့် ပြောကြားခဲ့သည်။

ထို့ကြောင့် ဆန္ဒပြသူများသည် မကျေမနပ်ဆက်ဖြစ်နေခဲ့ပြီး တစ်ချို့ဆန္ဒပြ ခေါင်းဆောင်များကပင် လက်ရှိအစိုးရနှုတ်ထွက်ရေးအထိ တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။ ထိုင်းဝန်ကြီးချုပ်ယင်လတ်ကလည်း သူတို့အစိုးရ အနေနှင့် လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့် ဥပဒေကြမ်းကို လွှတ်တော်များတွင် ဆက်လက်တင်သွင်းဖို့ မကြိုးစားတော့ကြောင်းကို

"လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့် ဥပဒေကြမ်းကိစ္စက ပြီးသွားပါပြီ။ ကျွန်မတို့ အားလုံးကို ပြန်ရုတ်သိမ်းပါမယ်" လို့ သူမက ရုပ်မြင်သံကြားက တစ်ဆင့် ပြောဆိုခဲ့သည်။

ဆန္ဒပြသူများလိုလားသော လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်ဥပဒေမူကြမ်းကိစ္စသည် အဆုံးသတ်သွားသော်လည်း ဆန္ဒပြမှုများမှာ ဆက်လက်ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ ကိုယ်စားလှယ် ၁၅၃ ဦးစလုံး နှုတ်ထွက်သွားပြီးနောက် ယင်လတ်သည် အောက်လွှတ်တော်ကို ဖျက်သိမ်းခဲ့ပြီး ၂၀၁၄ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီ ၂ ရက်နေ့တွင် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲ ပြုလုပ်ရန်ကြေညာခဲ့သည်။ အစိုးရ ဆန့်ကျင်သူများကလည်း သူတို့၏ရည်မှန်းချက်ဖြစ်သော ရွေးချယ်စရာမလိုသော ပြည်သူ့ကောင်စီ ဖွဲ့စည်းဖို့ထိ တိုင်အောင် ရွေးကောက်ပွဲအသစ်များကို နှောင့်ယှက်မည်ဟု ပြောခဲ့သည်။

၂၀၁၄ခုနှစ် မေလ ၈ ရက်နေ့တွင် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာခုံရုံးက ဝန်ကြီးချုပ်ယင်လတ်နှင့် ဝန်ကြီးချုပ်ကိုးဦးတို့ကို အာဏာအလွဲသုံးစားပြုလုပ်မှုဖြင့် ရာထူးမှနှုတ်ထွက်ပေးရန် အမိန့်ချမှတ်ခဲ့သည်။ ဖြုတ်ချခံရသောဝန်ကြီးချုပ်ယင်လတ်၏ နေရာတွင် ယာယီဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ် ဘွန်းဆောင်ပိုင်ဆန်ကို ခန့်အပ်ခဲ့သည်။

၂၀၁၄ခုနှစ် မေလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ဆန္ဒပြမှုများဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေခဲ့သောကြောင့် ထိုင်းတပ်မတော် သည် စစ်အုပ်ချုပ်ရေးဥပဒေကိုကြေညာပြီး ကြားဝင်ဖြေရှင်းရန်ကြိုးစားခဲ့သည်။ ယာယီအစိုးရအဖွဲ့က

ထိုင်းတပ်မတော်၏ စစ်အုပ်ချုပ်ရေးဥပဒေကြေညာမှုသည် ၎င်းတို့အဖွဲ့အပေါ်မတိုင်ပင်ခဲ့ကြောင်း ဖော်ပြနေခဲ့သော်လည်း ထိုင်းတပ်မတော်ကမူ ဆန္ဒပြမှုများအားရုတ်သိမ်းပေးရန်တောင်းဆိုခဲ့သည်။

၂၀၁၄ခုနှစ် မေလ ၂၂ ရက်တွင် ထိုင်းတပ်မတော်သည် နိုင်ငံ၏အခြေအနေအရပ်ရပ်ကိုထိန်းသိမ်းရန် အမျိုးသားငြိမ်းချမ်းရေးနှင့်ငြိမ်ဝပ်ပိပြားမှုထိန်းသိမ်းရေးကောင်စီ(National Peace and Order Maintaining Council- NPOMC)ကိုဖွဲ့စည်းပြီး စစ်အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာ လွှဲပြောင်းယူသည်ဟု ထိုင်းတပ်မတော် ကာကွယ်ရေးစစ်ဦးစီးချုပ်ဗိုလ်ချုပ် ပရာယုချန်အိုချာက ကြေညာခဲ့သည်။

ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတစ်ယောက်နှင့် လူနည်းစုကို အကာအကွယ်ပေးဖို့ ကြိုးစားသော ယင်လတ်အစိုးရ၏ လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့် ဥပဒေကြမ်းအတည်ဖြစ်ရေးကြိုးစားမှုကြောင့် ဆန္ဒပြမှုများဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပြီး စစ်တပ်မှ အာဏာသိမ်းသည်အထိ ဖြစ်လာခဲ့သည်။ ထိုသို့ဖြစ်ပွားပြီးနောက် နောက်ဆက်တွဲ အကျိုးဆက်များအနေဖြင့် ထိုင်းနိုင်ငံအတွက် ထိခိုက်မှုများရှိလာသည်။

- ထိုင်းနိုင်ငံ၏ခရီးသွားလုပ်ငန်းကိုထိခိုက်ခြင်း
- ထိုင်နိုင်ငံ၏ ငွေကြေးတန်ဖိုးကျသွားခြင်း
- ဆန္ဒပြမှုကြောင့် သေဆုံးသူများ၊ထိခိုက်ဒဏ်ရာရသူများရှိခြင်း

အထက်ပါအချက်များအပြင် ထိုင်းနိုင်ငံ၏ အခြားကဏ္ဍများမှာလည်း နိုင်ငံရေးမတည်ငြိမ်မှုများကြောင့် ရိုက်ခတ်သွားခဲ့ပြီး နိုင်ငံရေးပြန်လည်တည်ငြိမ်ရေး၊ စီးပွားရေးပြန်လည်တည်ငြိမ်ရေးများအတွက် ပြန်လည် တည်ဆောက်ရဦးမည် ဖြစ်သည်။

အကိုးအကား

လင်းသန်း၊ ထိုင်းလွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်ဝယက်နှင့် သင်ခန်းစာ၊ ဧရာဝတီဂျာနယ်၊ နိုဝင်ဘာ ၁၁၊ ၂၀၁၃၊
<http://www.burma.irrawaddy.org/opinion/viewpoint/2013/11/5> ၊ (လက်ခံရရှိသည့်နေ့စွဲ ၅.၆.၂၀၁၄)
 2013-2014 Thai Political Crisis, Available from:
http://en.wikipedia.com/wiki/2013-14_Thai_political_crisis Accessed Date (4.6.2014)
 မြန်မာ့အလင်းသတင်းစာအတွဲ(၅၃)၊အမှတ်(၂၃၀)၊၂၃.၅.၂၀၁၄။